
Protokół nr LVI/2023 

 z dnia 24 sierpnia 2023r 

Obradom uroczystej sesji przewodniczyła Pani Żaneta Andrzejewska — Przewodnicząca Rady Gminy 

Lubasz. Sesja rozpoczęła się 24 sierpnia br o godzinie 18:00 w restauracji METEOR w Lubaszu 

 a zakończyła o godzinie 20:00 tego samego dnia. W sesji wzięli udział radni, sołtysi i zaproszeni 

goście. 

W posiedzeniu wzięło udział 12 członków rady. 

Obecni: 

1. Żaneta Andrzejewska 

2. Leszek Arend  

3. Paweł Janusz Borowiak  

4. Sławomir Dams  

5. Paweł Dobosz  

6. Katarzyna Fiałkowska  

7. Monika Golik  

8. Andrzej Macyszyn  

9. Jacek Michalak  

10. Estera Nobik  

11. Andrzej Nowak  

12. Elżbieta Nowak  

13. Michał Stawujak  

14. Lucyna Urbaniak – Pielka  

15. Kazimierz Wicher 

Następnie serdecznie powitała Wójta Gminy, Z-cę Wójta, Skarbnika Gminy. Powitała również  

dyrektorów i kierowników jednostek organizacyjnych gminy oraz zaproszonych gości a w 

szczególny sposób gości z Sottrum  i podziękowała za przyjęcie naszego zaproszenia. 

Ad. 1)  

ad 1) Przewodnicząca Rady Gminy na podstawie art. 20 ust. 1 ustawy z dnia 08 marca 1990 roku 

o samorządzie gminnym otworzyła obrady LVI uroczystej sesji VIII kadencji Rady Gminy Lubasz.  

Po sprawdzeniu kworum stwierdziła, że na 15 radnych ustawowego składu obecnych jest  

13 radnych i Rada jest władna do podejmowania prawomocnych uchwał. 

 

ad 2) wybór sekretarza obrad 

 

Przewodnicząca Rady Gminy na sekretarza obrad zaproponowała kolejnego radnego Pana Pawła 

Borowiaka, który wyraził zgodę aby być sekretarzem obrad. 

 

Głosowano w sprawie wyboru sekretarza obrad.  

 

Wyniki głosowania 
ZA: 11, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, NIEOBECNI: 3 

 

Wyniki imienne: 



ZA (11) 

Żaneta Andrzejewska, Paweł Dobosz, Katarzyna Fiałkowska, Monika Golik, Andrzej 

Macyszyn, Jacek Michalak, Estera Nobik, Andrzej Nowak, Elżbieta Nowak, Lucyna 

Urbaniak – Pielka, Kazimierz Wicher 

BRAK GŁOSU (1) 

Paweł Janusz Borowiak  

NIEOBECNI (3) 

Leszek Arend, Sławomir Dams, Michał Stawujak  

 

Przewodnicząca po głosowaniu stwierdziła, że sekretarzem obrad został Pan Paweł Borowiak. 

 

ad 3) przedstawienie porządku obrad 

 

Przewodnicząca powiedziała, że porządek obrad został radnym doręczony. Zapytała Wójta 

 i radnych czy mają jakieś uwagi do porządku. 

 

Porządek obrad przedstawia się następująco: 

1. Sprawy regulaminowe: 

1) otwarcie i stwierdzenie kworum 

2) wybór sekretarza obrad 

3) przedstawienie porządku obrad 

2. Powitanie gości. 

3. Przemówienie Wójta Gminy. 

4. Podjęcie uchwał w sprawie: 

1) przyjęcia stanowiska Rady Gminy w związku z XX-tą rocznicą podpisania umowy  

o współpracy pomiędzy Gminą Lubasz w Polsce a Gminą Sottrum w Niemczech. 

2) wyrażenia woli nawiązania współpracy ze społecznością Gminy Sauveterre-DE-

GUYENNE we Francji 

5. Podpisanie listu intencyjnego. 

6. Zakończenie obrad 

 

Radni i wójt nie mieli uwag do porządku obrad, dlatego Przewodnicząca Rady Gminy przeszła do 

następnego punktu porządku obrad.   

 

Ad 2. Powitanie gości. 
 

Przewodnicząca powiedziała, że spotykamy się na uroczystej sesji Rady Gminy Lubasz  

w 20 – tą rocznicę podpisania umowy o wzajemnej współpracy pomiędzy Gminą Lubasz 

a niemiecką Gminą Sottrum. Okoliczność ta jest historyczna. Rzadko zdarza się bowiem gościć na 

naszych posiedzeniach tak znakomitych gości. Zaproszenie nasze przyjęli bohaterowie umowy 

 o współpracy a mianowicie goście z niemieckiej zbiorczej Gminy Sottrum z Panem burmistrzem 

Holgerem Bahrenburgiem na czele. Powitała ich bardzo serdecznie. 

Poinformowała, że mieli być z nami osobiście przedstawiciele francuskiej Gminy Sauveterre-DE-

GUYENNE we Francji z panem merem Christofe Mike, ale zrządzenie losu nie dało im przybyć. 

Byli z nami na łączach internetowych i uczestniczyli w naszym spotkaniu. Powitała ich także 

bardzo serdecznie. 

 

 

 



Ad 3. Przemówienie Wójta Gminy. 

 Wójt Gminy Lubasz Marcin Filoda powiedział:  

„Szanowna Pani Przewodnicząca 

Szanowni Państwo radni 

Szanowni Państwo 

Drodzy Przyjaciele z Niemiec i Francji 

  Pragnę powitać Państwa na dzisiejszej sesji Rady Gminy. Sesja ta ma uroczysty charakter. 

Odbywa się w 20 tą rocznicę podpisania umowy o wzajemnej współpracy z niemiecką 

zbiorcza Gminą Sottrum. Jest nam wszystkim niezmiernie miło gościć na dzisiejszej 

uroczystości szacownych gości z partnerskiej Gminy na czele z Panem burmistrzem 

Holgerem Bahrenburgiem na czele. Witamy Was bardzo serdecznie w naszej Gminie  

i jesteśmy niezmiernie radzi być tutaj z Wami w dniach, kiedy świętujemy ten wspaniały  

jubileusz 20- lecia współpracy gminy Lubasz i Gminy Sottrum. Miał być z nami również nasz 

francuski przyjaciel z gminy Sauveterre DE GUYENNE w osobie mera tej Gminy Christophe 

MIQUEU. Okoliczności zewnętrzne spowodowały, że nie mógł do nas dotrzeć, ale widzimy 

się na wizji i jesteśmy z tego niezmiernie radzi. Gmina Sauveterre to partnerska Gmina  

z Sottrum. Od wielu już lat próbujemy nawiązać  oficjalne stosunki z tą Gminą. Dziś  

w dalszej części uroczystości podpiszemy List Intencyjny, którego treść została uzgodniona 

 z Panem merem Sauveterre. Jest on będący początkiem współpracy.  

Chciałbym powitać na dzisiejszej uroczystej sesji ojców współpracy z Gminą Sottrum : 

- Pana Macieja Cieciorę, który w  1996 roku  wyjechał do Hamburga, gdzie wkrótce objął 

funkcję Konsula Rzeczpospolitej Polski w Konsulacie Generalnym RP. To właśnie dzięki 

jego kontaktom udało się nawiązać kontakt z władzami Gminy Sottrum. Prywatnie Pan 

Maciej jest bardzo związany z Lubaszem, gdyż jego żona pochodzi z Lubasza i często 

odwiedzają rodzinne strony, 

- Pana Jana Graczyka – Wójta Gminy Lubasz w latach 1990-2010. To właśnie w okresie Jego 

kadencji nawiązano współpracę z Sottrum oraz podpisano w 2003 oficjalną umowę 

 o współpracy. 

Na dzisiejszą uroczystość zaproszeni zostali także kontynuatorzy tej współpracy – Pan 

Zbigniew Jahns – Wójt Gminy w okresie 2010-2014 oraz Pan Adam Górzyński pełniący 

obowiązki Wójta Gminy w 2014 roku. Świadkami tej współpracy byli przewodniczący Rady 

Gminy wcześniejszych kadencji Pan Bogusław Dymek oraz Pan Wiesław Łyczykowski. 

Witam wszystkich Państwa zaproszonych na tę uroczystość. Jesteście Państwo świadkami 

niezwykłego wydarzenia, wydarzenia, które śmiało można nazwać historycznym. 

Szanowni Państwo. 
 Historia stosunków pomiędzy Gminami Lubasz i Sottrum sięga końcówki lat 

dziewięćdziesiątych. Już w 1997 roku Gmina wydała mini folder w języku niemieckim, który 

trafił do rąk ówczesnego Dyrektora Generalnego Gminy Sottrum Pana Fritza Lange. W dniu 

18 listopada 1998 roku wystosowane zostało oficjalne zaproszenie do odwiedzin naszej 

gminy delegacji z Niemiec. Rozmowy w tej sprawie toczyły się przez cały 1999 rok i ziściły 

się w dniach od 26 do 28 maja 2000 roku w czasie obchodów  Święta Samorządu 

Terytorialnego. Pierwszymi gośćmi w naszej Gminie byli Panowie Hainz Werner Hellbaum, 

Martin Gessler oraz Marcus Luckhaus. Uczestniczyli oni w uroczystych obchodach naszego 

święta. Pokazaliśmy im naszą urokliwa gminę oraz okolice. Pośrednikiem i niejako spoiwem 



pomiędzy naszymi gminami był Polak mieszkający w Sottrum Pan Tadeusz Filipak. 

Przyjęcie, jakie zgotowaliśmy naszym gościom wywarło na nich ogromne wrażenie i dlatego 

gmina nasza otrzymała zaproszenie do odwiedzin w 2001 roku Sottrum. Powodem 

bezpośrednim tej wizyty było otwarcie w miesiącu września Centrum Szkolnego w Sottrum  

w którym to nasza delegacja wzięła udział. Tak rozpoczął się okres wypracowywania 

obszarów, w których z powodzeniem ta współpraca mogłaby się rozwijać i kwitnąć.  

Od czerwca 2002 roku do września 2003 trwały intensywne prace nad wypracowaniem 

zapisów umowy o współpracy. Dokument został podpisany w Sottrum 3 września 2003 roku. 

Stronę polską reprezentował pan Jan Graczyk, a stronę niemiecką Pan Erhard Thies. Kiedy 

 w 2003 roku Gminy nasze – Lubasz w Polsce i Sottrum w Niemczech zawierały umowę 

 o wzajemnej współpracy, nikt  nie sądził że będzie to tak owocna współpraca. Filarami jej 

była przede wszystkim wymiana dzieci i młodzieży oparta na partnerskiej współpracy szkół. 

Na przestrzeni tych 20 lat zawarliśmy wiele przyjaźni, staliśmy się namacalnym dowodem na 

pokonywanie barier pomiędzy narodami. Dzięki temu młode pokolenie może dorastać  

w zupełnie innej rzeczywistości. Wymiana młodzieży odbywała się pomiędzy szkołami  

w Böterseen oraz gimnazjum Sottrum. Przybierała bardzo różne formy od rywalizacji 

sportowych na spartakiadach organizowanych u nas w Polsce i w Niemczech po wymianę  

w rodzinach. Trwała praktycznie aż do momentu wybuchu pandemii koronawirusa. To ten 

fakt zaważył na dalszych losach naszej współpracy. Także wymiana na szczeblu samorządów 

gmin, dzięki której mogliśmy bliżej się poznawać i podglądać Wasze, drodzy niemieccy 

przyjaciele. Największym wydarzeniem był nasz udział w Święcie Europy w dniach od 16 do 

18 sierpnia 2013 roku. Było to uczczenie 10-tej rocznicy podpisania umowy o współpracy 

pomiędzy Lubaszem a Sottrum oraz 40-tej rocznicy podpisania umowy współpracy pomiędzy 

Sottrum a Sauveterre. To piękne wydarzenie było pokazem serdeczności, gościnności  

i wzajemnej przyjaźni. To właśnie na tej uroczystości narodził się pomysł rozszerzenia 

współpracy europejskiej o Gminę francuską Sauveterre, choć nasze delegacje spotykały się 

podczas pobytów w Sottrum już znacznie wcześniej. Drążyliśmy ten temat także podczas 

naszego pobytu w 50-tą rocznice utworzenia zbiorczej Gminy Sottrum. Dziś jest ten 

historyczny dzień, kiedy powstanie namiastka zawiązania trwałej przyjaźni z Gmina 

Sauveterre De Guyenne, gdyż podpiszemy List Intencyjny. List będzie podpisany przez stronę 

polską, a następnie przekazany do Francji, by strona francuska mogła złożyć swoje podpisy. 

Szanowni Państwo. 

Drodzy niemieccy i francuscy goście. 

Przeżywamy dzisiaj kolejny etap współpracy Gminy Lubasz w Polsce z Gminą Sottrum  

w Niemczech oraz Gmina Sauveterre De Guyenne we Francji. Ten ważny element 

działalności wspólnot samorządowych ma przede wszystkim wymiar międzynarodowy. Cały 

czas aktualne jest poszukiwanie rozwiązań jednoczących Wspólną Europę, do której razem 

należymy. W dobie przeróżnych kryzysów ekonomicznych i społecznych, nasza współpraca 

jest dowodem na to, że ich pokonanie jest możliwe tylko dzięki wspólnym zabiegom .                    

Z nieukrywanym wzruszeniem staję przed Wami w ten Jubileuszowy i historyczny dzień. 

Wierzę głęboko, że nie jest to ostatni jubileusz, który świętujemy razem. Współpraca 

pomiędzy naszymi małymi ojczyznami stała się faktem dzięki wielu ludziom dobrej woli, dla 

których idea Schumana, jednego z głównych architektów europejskiej wspólnoty, nigdy nie 

była pustym hasłem, lecz wielkim, wspaniałym zadaniem! Dzisiaj z radością patrzę zarówno 

na tych, którzy tę współpracę rozpoczynali, jak i tych, którzy uczą się od nas i wierzę, że będą 

tę współpracę owocnie kontynuować dla przyszłych pokoleń. Nasze małe ojczyzny potrzebują 

nas zjednoczonych wokół przyjaźni i wymiany doświadczeń, bo taka ma być przecież 



nowoczesna Europa: otwarta, radosna, przyjazna i bez granic. 

Dziękując za wasze przybycie, pragnę w imieniu społeczności Gminy Lubasz bardzo 

serdecznie pogratulować Waszych osiągnięć, pomysłów, Waszej serdeczności. Dzięki Wam 

mogliśmy otworzyć się na Europę, zaistnieć w niej, poznać bliżej kulturę i tradycję innych 

narodów. To nieoceniona wartość- móc znaleźć się w tak zacnym gronie.  Cieszymy się, że 

wspólnie budujemy nowoczesną, przyjazną i otwartą Europę wspólnoty narodów. 

To niezwykle ważne dla naszych trzech, wspaniałych krajów, że dzielimy się 

doświadczeniami, wymieniamy myśli idee, poznajemy własne tradycje i kulturę we 

wzajemnym poszanowaniu i radości z bycia razem. 

Niech te dni, które spędzimy razem, w pięknej naszej Gminie Lubasz będą dla nas inspiracją 

 i motywacją do rozwoju najpiękniejszej, współczesnej idei – idei integracji naszych małych 

ojczyzn. Pragniemy, by nasi mieszkańcy zacieśniali te więzi. Chcemy, aby duch tych dni 

pozostał w nas na długie lata, tak byśmy mogli wspólnie świętować kolejne jubileusze  

i cieszyć się rozwojem naszych kontaktów oraz piękną i owocną współpracą.” 

Przemówienie Wójta Gminy Lubasz zostało przetłumaczone na język niemiecki i język 

francuski. 

Przeszliśmy do kolejnego punktu a mianowicie przyjęcia projektów 2 uchwał, projekty uchwał 

przedstawiła Przewodniczącą Rady Gminy- Żaneta Andrzejewska, 

 

 

Ad 4. Podjęcie uchwał w sprawie: 
 

ad 1) przyjęcia stanowiska Rady Gminy w związku z XX-tą rocznicą podpisania umowy o 

współpracy pomiędzy Gminą Lubasz w Polsce a Gminą Sottrum w Niemczech. 

 

Projekt uchwały wraz z uzasadnieniem odczytała Przewodnicząca Rady Gminy- Żaneta 

Andrzejewska. 

 

Do projektu uchwały uwag nie zgłoszono. 

 

Głosowano w sprawie przyjęcia stanowiska Rady Gminy w związku z XX-tą rocznicą 

podpisania umowy o współpracy pomiędzy Gminą Lubasz w Polsce a Gminą Sottrum  

w Niemczech.  

 

Wyniki głosowania 
ZA: 12, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3 

 

Wyniki imienne: 

ZA (12) 

Żaneta Andrzejewska, Paweł Janusz Borowiak, Paweł Dobosz, Katarzyna Fiałkowska, 

Monika Golik, Andrzej Macyszyn, Jacek Michalak, Estera Nobik, Andrzej Nowak, Elżbieta 

Nowak, Lucyna Urbaniak – Pielka, Kazimierz Wicher 

NIEOBECNI (3) 

Leszek Arend, Sławomir Dams, Michał Stawujak  

 

Przewodnicząca stwierdziła, że uchwałę przyjęto jednogłośnie 12 za, nieobecnych 3. 

Uchwała nr LVI/433/23 stanowi załącznik do protokołu. 

 



Dla uczczenia tego historycznego momentu przygotowano dla naszych gości z Niemiec 

grawerton, który będzie podkreślał chwilę przyjęcia stanowiska Rady Gminy, wręczono go 

burmistrzowi gminy Sottrum.  

Po podjęciu tej uchwały głos zabrał burmistrz gminy Sottrum powitał wszystkich gości, 

podziękował za zaproszenie i za współpracę, powiedział, że chce rozwijać dalszą współpracę 

między zaprzyjaźnionymi gminami. W ramach podziękowań przekazał Wójtowi Gminy Lubasz 

prezent - płytę akrylową z okazji 20-lecia współpracy między gminami i prosił o jej powieszenie 

w urzędzie gminy, wisi na korytarzu i każdy odwiedzający petent urząd może ją zobaczyć.  

Na zakończenie życzył dalszej wzajemnej współpracy. Burmistrz gminy Sottrum poinformował, 

że w ich lokalnej prasie ukazał się artykuł dotyczący współpracy pomiędzy gminami Lubasz  

i Sottrum.  

Następnie Wójt wraz z Przewodnicząca Rady Gminy Lubasz zaproszonym gościom z Sottrum 

wręczyli skromne upominki – regionalne produkty z naszego terenu.   

 

ad 2) wyrażenia woli nawiązania współpracy ze społecznością Gminy Sauveterre-DE-

GUYENNE we Francji 

 

Projekt uchwały wraz z uzasadnieniem odczytała Przewodnicząca Rady Gminy- Żaneta 

Andrzejewska. 

 

Do projektu uchwały uwag nie zgłoszono. 

 

Głosowano w sprawie wyrażenia woli nawiązania współpracy ze społecznością Gminy 

Sauveterre-DE-GUYENNE we Francji.  

 

Wyniki głosowania 
ZA: 12, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3 

 

Wyniki imienne: 

ZA (12) 

Żaneta Andrzejewska, Paweł Janusz Borowiak, Paweł Dobosz, Katarzyna Fiałkowska, Monika 

Golik, Andrzej Macyszyn, Jacek Michalak, Estera Nobik, Andrzej Nowak, Elżbieta Nowak, 

Lucyna Urbaniak – Pielka, Kazimierz Wicher 

NIEOBECNI (3) 

Leszek Arend, Sławomir Dams, Michał Stawujak  

 

Przewodnicząca stwierdziła, że uchwałę przyjęto jednogłośnie 12 za, nieobecnych 3. 

Uchwała nr LVI/434/23 stanowi załącznik do protokołu. 

 

Ad 5. Podpisanie listu intencyjnego. 

 

List Intencyjny w imieniu Gminy Lubasz podpisał Wójt Gminy Lubasz Marcin Filoda  

i Przewodnicząca Gminy Lubasz Żaneta Andrzejewska. List zostanie  przekazany stronie 

francuskiej do podpisania. 

Następnie głos zabrał Wójt z Francji, podziękował za zaproszenie, przedstawił osoby będące  

z nim podczas wideokonferencji. Przeprosił, że nie mógł być osobiście. Poinformował, że miał już 

okazje spotkać się z przedstawicielami gminy Lubasz w Sottrum w ubiegłym roku. Chce rozwijać 

z nami współpracę na polach rolniczych, ekonomicznych i socjalnych, życzył dalszych sukcesów 

 i owocnej współpracy.  

Poinformował, że w związku z tym, że nie może przybyć osobiście w ramach podziękowań pocztą 



zostanie przesłany prezent z Francjii. 

Głos zabrał również  poprzedni wójt gminy Lubasz Jan Graczyk, powitał zaproszonych gości, 

podziękował za zaproszenie i zaproszenie „ Ojców” współpracy z gminy Sottrum i omówił 

pokrótce historię nawiązania współpracy z gminą Sottrum. 

 

Ad 6. Zakończenie obrad. 

 

Przewodnicząca Rady Gminy Lubasz wobec wyczerpania porządku zamknęła obrady LVI sesji Rady 

Gminy Lubasz. 

Sesja zakończyła się o godz. 20:00. 

Przewodnicząca                                                                                

Rady Gminy Lubasz 

                                                                                                           Żaneta Andrzejewska 

 

Przygotował(a): Elżbieta Janasek 

 
Przygotowano przy pomocy programu eSesja.pl  
 

 

 

  

 


